
 

 KKoommmmuunnssttyyrreellsseennss  ppeennssiioonnäärrssrråådd  

 

 

106 64 Stockholm 

Swedenborgsgatan 20 

 

Protokoll nr 6 fört vid kommunstyrelsens pensionärsråds sammanträde 

tisdagen den 7 september 2010 kl. 10.00 – 12.03 

 

 

Justerat den 10 september 2010 

 

 

 

 

 

Lars Wettergren                                                                      Eva Sahlin 

 

 

Ordförande  Lars Wettergren (PRO) 

Vice ordförande Eva Sahlin (SPF) 

 

Ledamöter  Barbro Karlsson (PRO) 

Bror Lord (PRO) 

Johnny Dahlin (SPF) 

Mats Danielson (SPF)  

Kerstin Rosenqvist Hedler (SPRF) 

(vakant) 

  

Ersättare  Kurt Blank (PRO)  

Birgitta Gidlöf (PRO) 

Anita Furehed (PRO)  

Stig Alenlöv (SKPF) 

Olle Eriksson (SPF) 

Karin Wilborg (SPF) 

Berit Örnevall (SPRF) 

Berndt Holgersson (RPG) 

 

Förhinder: ledamoten Laila Högdahl (SKPF) samt ersättaren Kjerstin Genell 

Andrén (SPF). 

 

Tjänstgörande ersättare: Stig Alenlöv (SKPF). 

 

I sammanträdet deltog en representant för Finska Föreningen i Stockholm – 

pensionärssektionen IKINUORET - Matti J Korhonen, adjungerad till KPR. 

   

I sammanträdet deltog följande tjänstemän: direktören Gunnel Rohlin, avdelnings-
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1. Närvarande 

Sekreteraren noterar närvaro.  

Sammanträdet öppnades av vice ordf. Eva Sahlin. 

 

 

2. Anmälan av avsägelse och val av ny ordförande 

Vice ordf. Eva Sahlin informerade att rådets ordförande Ann-Marie 

Furumark (PRO) har till Kommunstyrelsen inlämnat en avsägelse av  

sitt uppdrag och det finns ett behov att välja en ny ordförande.  

En vakantplats som uppstod efter Ann-Marie Furumark kompletteras  

av Kommunstyrelsen inom kort. 

 

            Rådet enhälligt utsåg Lars Wettergren som ordförande. 

 

 

3. Val av justerare 

Vice ordföranden Eva Sahlin utses att tillsammans med ordföranden Lars 

Wettergren justera dagens protokoll. 

 

 

4. Anmälan av övriga frågor samt fastställande av dagordning 

Anmäls några övriga frågor, varefter dagordningen fastställs. 

 

 

5. Anmälan av protokollsjustering KPR  5/2010-06-01 

Anmälan läggs med godkännande till handlingarna.  

 

 

6. Anmälan av protokollsjustering ÄN 5/2010-06-08 

Anmälan läggs till handlingarna. 

 

 

7. Anmälan av protokollsjustering HKR  5/2010-06-01 

Anmälan läggs till handlingarna. 

 

 

 

8. Genomgång av ärenden till äldrenämnden den 14 sept 2010  
 

 
- § 6   Öppna standarder – tillgång till och vidare utnyttjande av   

        offentlig information i elektronisk form 

             Remissen från Kommunstyrelsen dnr 031-174/2010 
                     Dnr 106-182/2010 

 

Stadsledningskontoret har utarbetat dokumentet ”Öppna standarder – 

vidareutnyttjande av offentlig information i elektroniskt format”. Dokumentet 
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beskriver bland annat hur nationella och internationella direktiv påverkar 

Stockholms stad och hur staden med tillämpade regelverk och riktlinjer kan skapa 

tillgång till kommunala handlingar i elektroniskt format. I ärendet föreslås 

kommunstyrelsen godkänna stadsledningskontorets dokument. 

Enligt förslaget ska ”Öppna standarder – vidareutnyttjande av offentlig 

information i elektroniskt format” anpassas till stadens verksamheter som en del i 

verksamhetsplanering och uppföljning inom stadens integrerade ledningssystem.  

Äldreförvaltningen är positiv till förslaget och delar stadsledningskontorets 

uppfattning om vikten av att staden har ett enhetligt förhållningssätt i dessa frågor. 

 

Rådet lägger ärendet till handlingarna utan yttrande. 

 
 
 

- § 7 Revidering av stadens basnyckeltal 

      Remissen från Kommunstyrelsen dnr 119-1062/2010 
      DNR 106-183/2010 

               
Stadsledningskontoret föreslår en revidering av tidigare beslutade basnyckeltal. 

Äldreförvaltningen ser positivt på och instämmer i stadsledningskontorets 

ambition att så långt möjligt samordna nyckeltalen med annan officiell statistik. 

Äldreförvaltningen anser för äldreomsorgens del, att för att uppnå enhetlighet 

mellan de två stora verksamhetsformerna, vård- och omsorgsboende respektive 

hemtjänst, bör nyckeltalen avseende vård- och omsorgsboende kompletteras med: 

”Genomsnittligt antal vårddygn per person/boende och månad”.  

Förvaltningen föreslår därutöver att definitioner och beskrivningar avseende 

årsarbetare förtydligas med att nyckeltalen endast avser omsorgspersonal och 

omsorgsmottagare i egen regi samt att nyckeltalen avseende andelen personer med 

insatser inom äldreomsorgen även bör redovisas uppdelade på män respektive 

kvinnor. 

 
Rådet gör följande uttalande: 

 

”För att få en övergripande information om äldreomsorgens basnyckeltal, 
är det nödvändigt att införa motsvarande redovisning från de privata 
vårdgivarna. Det kan ske genom upphandlingsunderlaget. 
Förvaltningen föreslår ”genomsnittligt antal vårddygn per person/boende 
och månad”. Minst lika viktigt är det att få en bild hur liggtiden förändras 
över tid, genom att redovisa ”liggtid/diagnosgrupp per person” 
Kostnaderna redovisas i nyckeltal, men ej intäkterna. Det bör finnas 
nyckeltal om ”intäkt och hyra per vårddygn” respektive ”intäkt per 
hemtjänsttimme”.” 
 
 

 
- § 8   Rekommendation att anta förslag till överenskommelse    

        angående samverkan vid in- och utskrivning i slutenvård 

        Remissen från Kommunstyrelsen dnr 326-1523/2010 
        DNR 106-220/2010 
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Kommunförbundet Stockholms Län (KSL) har rekommenderat länets kommuner att 

anta förslaget till överenskommelse angående samverkan vid in- och utskrivning i 

slutenvården. 

Äldreförvaltningen har aktivt deltagit i framtagandet av överenskommelsen och 

har inga ytterligare synpunkter att tillföra. Äldreförvaltningen föreslår 

äldrenämnden att godkänna förvaltningens tjänsteutlåtande som svar på remissen. 
 

Rådet lägger ärendet till handlingarna utan yttrande. 

 
 

 
- § 9   Om sjuksköterskors specialistutbildning – vilket slags    

        examen? Högskoleverkets rapport 2010:5 R 
        Remissen från Kommunstyrelsen dnr 001-1659/2010 

        DNR 106-221/2010 

 

Utbildningsdepartementet har remitterat Högskoleverkets rapport 2010:5 R 

”Sjuksköterskors specialistutbildning – vilket slags examen?” till bland andra 

Stockholms stad för yttrande.   

Rapporten beskriver två olika modeller för specialistutbildning, yrkesexamina och 

generell examen. Utav dessa två anser äldreförvaltningen att en generell examen 

med uppföljande fördjupningskurser är att föredra under förutsättning att 

Högskoleverket får mandat att specificera vilka kunskaper en examen ska ge. Det 

är viktigt att utbudet av fördjupningskurser motsvarar verksamheternas behov och 

utbildningen bör därför utformas i samverkan av högskola och vårdgivare.  

Äldreförvaltningen anser också att samma examensbeteckning ska rendera i 

samma kompetens oavsett högskola. 

Det är äldreförvaltningens förhoppning att en framtida utredning där både 

sjuksköterskans grundutbildning och möjlighet till specialistutbildning liknande 

läkarnas skulle komma till stånd.   

Äldreförvaltningen föreslår äldrenämnden att anta förvaltningens tjänsteutlåtande 

som svar på remissen till kommunstyrelsen. 
 

Rådet lägger ärendet till handlingarna utan yttrande. 
 

 

 
- § 10   Bortom fagert tal – Om bristande tillgänglighet som  

          diskriminering (Departementspromemorian Ds 2010:20)           

          Remissen från Kommunstyrelsen dnr 001-1555/2010 
          DNR 106-212/2010 

 

Kommunstyrelsen har remitterat en departementspromemoria från Integrations- 

och Jämställdhetsdepartementet till Äldrenämnden för yttrande. I promemorian 

föreslås att det i diskrimineringslagen införs en ny bestämmelse om förbud mot 

diskriminering i form av bristande tillgänglighet för personer med 

funktionsnedsättning. Diskrimineringsförbudet mot bristande tillgänglighet 

föreslås gälla för alla de samhällsområden där diskrimineringslagens regler gäller 

idag. 
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I promemorian föreslås även att en fastighetsägare eller någon annan som har ett 

bestämmande inflytande över möjligheten att vidta tillgänglighetsåtgärder, i vissa 

fall ska kunna åläggas att betala den diskrimineringsersättning som kan utgå 

istället för den verksamhetsansvarige. 

Ytterligare ett av förslagen i departementspromemorian är att en dialog bör 

initieras kring en framtida politik för ett universellt utformat Sverige, där 

utformningen av produkter, miljöer, program och tjänster är sådan att de ska 

kunna användas av alla i största möjliga utsträckning utan behov av anpassning 

eller specialutformning. 

Äldreförvaltningen är positiv till förslagen i departementspromemorian då en 

bättre tillgänglighet ger ökade förutsättningar för ett aktivt och självständigt liv. 

 

Rådet lägger ärendet till handlingarna utan yttrande. 

 

 

 
- § 11  Delårsbokslut och tertialrapport 2 per den 31 augusti 2010    
              för Äldrenämnden med prognos    

         DNR 201-151/2010 

 

Tertialrapporterna med årsprognos utgör en del av den löpande uppföljning som 

kommunstyrelsen har ansvar för. Tertialrapport 2 baseras på bokförda kostnader 

t.o.m. augusti 2010. Uppföljningen bygger i huvudsak på att prognostiserade 

avvikelser mot budget och verksamheternas mål redovisas och kommenteras. 

Äldreförvaltningen gör den bedömningen att de mål och aktiviteter som framgår 

av verksamhetsplanen kommer att uppnås under året. Avseende det ekonomiska 

åtagandet prognostiseras ett nettoöverskott om 7,3 mnkr. Överskottet hänförs i 

huvudsak till ej utnyttjade medel om 6,9 mnkr för vikarieersättning. 

Förvaltningens kostnader för egen verksamhet beräknas visa ett överskott om 0,4 

mnkr. Överskottet hänförs i huvudsak till vakanta tjänster. 

 

Rådet lägger ärendet till handlingarna utan yttrande. 

 
 

 
- § 12   Ansökan till Socialstyrelsen om stimulansbidrag för år   

          2010 för en bättre vård och omsorg om äldre 
          DNR 118-181/2010 

          
Regeringen har sedan 2007 årligen avsatt medel för att stödja kommuner och 

landsting i deras arbete med att höja kvaliteten i äldreomsorgen. År 2010 har 

Stockholms stad totalt tilldelats 40,5 mnkr att ansöka om.  

Äldreförvaltningen föreslår att äldrenämnden till Socialstyrelsen ansöker om 

stimulansmedel 2010 motsvarande 1,8 mnkr. Av dessa avser 1 020 tkr ett projekt 

för implementering av de nationella demensriktlinjerna, ett arbete som planeras 

ske i samarbete med Stockholms läns landsting. Vidare föreslås att 780 tkr avsätts 

för en fortsättning på det pågående projektet för utveckling av stödinsatser till 

personer med psykiska funktionsnedsättningar.  
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Rådet lägger ärendet till handlingarna utan yttrande. 
 

 
 

 
- § 13   Rapportering av ej verkställda beslut enligt 4 kap 1 §     

                Socialtjänstlagen (SoL) för kvartal 2 år 2010 
           DNR 105-228/2010 

          
Enligt socialtjänstlagen (SoL) 16 kap. 6 f-h § är kommunerna skyldiga att anmäla 

alla gynnande beslut enligt 4 kap. 1 § socialtjänstlagen som inte verkställts inom 

tre månader. Kommuner som inte inom skälig tid tillhandahåller bistånd enligt 4 

kap. 1 § SoL som någon är berättigad till enligt beslut av kommunen, kan av 

länsrätten åläggas att betala en särskild avgift.  

 

För kvartal 2 2010 har stadsdelsnämnderna rapporterat totalt 106 beslut som inte 

hade verkställts inom tre månader. Under perioden har 20 av dessa beslut 

verkställts och 13 ärenden har avslutats varför det vid periodens slut den 30 juni 

2010 fanns 73 ej verkställda beslut att rapportera. 70 beslut avser beslut om 

särskilt boende och i dessa fall har den enskilde valt att vänta på ett önskat 

boende, alternativt tackat nej till erbjudet boende. Resursbrist har angivits i två av 

dessa beslut. Detta är relevant i det ena fallet medan det andra gäller en enskilds 

önskemål om ett specifikt boende. Två beslut avser beslut om dagverksamhet. I 

dessa fall har den enskilde valt att vänta på en specifik dagverksamhet, alternativt 

tackat nej till erbjuden dagverksamhet. Ett beslut avser trygghetslarm som inte 

kunnat installeras.  

 

Äldrenämnden har också gett äldreförvaltningen i uppdrag att i samband med 

rapportering av ej verkställda beslut fortlöpande redovisa antalet överklaganden 

som gjorts till domstol samt hur många brukare som fått bifall på sina 

överklaganden. Under kvartal 2 år 2010  har totalt 110 domar avseende 

äldreomsorgsinsatser meddelats från domstol varav 19 domar var emot 

nämndernas beslut, dvs. den enskilde har fått bifall på sin överklagan.  

 

Rådet gör följande uttalande: 

 

”För att få en uppfattning om ”ej verkställda beslut” vore det värdefullt att 
det i rapporteringen angavs hur många positiva beslut och hur många 
avslag som meddelats under rapportperioden för respektive stadsdel. 
Det är i många fall samma personer som väntar på ”rätt” boende vid de 
olika rapporttillfällena. 
Antal domar bör också redovisas med en kolumn för föregående år och 
ackumulerat under året.”   
 

 

 
- § 14   Anmälan av månadsrapport för tiden till och med den 31  

          juli 2010 
          DNR 201-72/2010 
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Enligt anvisningar från stadsledningskontoret ska varje nämnd ta fram en 

månadsrapport med årsprognos för att kunna följa ekonomins och verksamhetens 

utveckling. 

Totalt prognostiseras för Äldrenämnden ett nettoöverskott för 2010 på 0,9 mnkr, 

vilket motsvarar prognosen i tertialrapport 1/2010. Överskottet hänförs i huvudsak 

till lägre personalkostnader än beräknat.  
      
Rådet lägger ärendet till handlingarna utan yttrande. 
 

 
 

9.  Förvaltningschefens information  

 

 Marie-Louise Magnusson, enhetschef för teknikavdelning på Äldre- och 

handikappjouren, presenterar vilka tekniska lösningar finns för installation 

av trygghetslarm med alternativa uppkopplingsmöjligheter till Telias fasta 

telenät, bredband, data IP-telefoni och mobiltelefoni. 

 

 Professorn Mats Thorslund informerar om bakgrunden till slutrapporten för 

projektet Bemanning i demensboende som Äldrecentrum (ÄC) har 

genomfört (ÄC rapport 2010:10). Rapporten kommer att presenteras på 

nästa sammanträde den 5 oktober. Informationsmaterial angående 

bemanning på demensboenden finns på ÄC och Socialstyrelsens hemsidor 

 

 Gunnel Rohlin informerar att presentation av projektet ”Kultur för äldre” 

flyttas till nästa KPR. 

 

 Gunnel Rohlin informerar övergripande om det aktuella läget på 

Äldreförvaltningen. En översyn av hur medel fördelas till frivilliga 

organisationer pågår. Strategen Rebecka Strandberg har tagit över 

hantering av bidrag till frivilligorganisationer. Till arbetsgruppen för 

beredning av förslag om fördelning av bidrag anmäler sig från KPR: Bror 

Lord, Olle Eriksson och Berit Örnevall. 

 

  Gunnel Rohlin delade ut rapporter: 

 

- Vårdbehov och insatser för äldre 2002-2009, SNAC-K rapport nr 17 

 

- Från ord till handling. Från ansökan till utförd hemtjänst – en studie på 

Kungsholmen, SNAC-K rapport nr 16  

 

- Dokumentera eller ge vård och omsorg? Utvärdering av projektet ”Social 

dokumentation på Kungsholmen, ÄC rapport 2010:9  

 

- En guide till äldreomsorgen i Stockholms stad, framtagen på 

stadsledningskontoret. 
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10.  Övriga frågor  

 

 Rådet diskuterade en rapport som trafikkontoret på Göteborgs stad har gjort 

förra året som hade kartlagt de fallolyckor i stadens offentliga miljö som 

äldre människor hade råkat för och som ej klassificeras som trafikolyckor.  

Rapporten ”Historik, kunskap och analys för trafiksäkerhetsprogram  

2010-2020” nr 1:2009 Issn 1103-1530 kan laddas ner och läsas på 

hemsidan www.goteborg.se  under rubriken: resor och trafik/trafiksäkerhet. 

 

Rådet föreslår att Äldreförvaltningen tar initiativ att en liknande utredning 

genomförs i Stockholms stad med en slutrapport beträffande fallolyckor 

som äldre personer råkar för utanför sina hem på offentliga platser ute på 

stan och som inte är trafikolyckor. Rådet uppmärksammar att dessa 

fallolyckor ofta händer i samband med ett dåligt underhållsarbete och en 

bristande skötsel av gator och andra offentliga uteplatser. Stockholms stad 

registrerar ingenstans, i skillnad till Göteborgs stad, dessa fallolyckor om 

inga fordon är involverade i.  

 

 Rådet undrar om Socialstyrelsen har gjort en sammanställning/presentation 

över goda exempel på välanvända stimulansmedel i samband med § 12 på 

dagordningen. 

  

 Rådet önskar få balanslista över sina frågor och uppdrag till förvaltningen 

under årets gång. 

 

 Matti Korhonen önskar få mer informationsmaterial angående 

Äldrenämndens och äldreförvaltningens arbete samt önskar få svar på 

följande frågor: 

 

-  om han som är adjungerad vid KPR kan få en ersättare? 

- om han kan ingå i de arbetsgrupper vid förvaltningen där KPRs 

representanter är med? 

 

 

 

 
Vid protokollet 

 

 

 

Barbara Ahlmark 

Rådets sekreterare 

http://www.goteborg.se/

